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El grau de satisfacció dels ciuta-
dans de Barcelona de viure a la
capital catalana és el més baix
des del 1995, primera data de la
qual es tenen estudis d’aquesta
mena. Això és el que es desprèn
de les dades de l’Ajuntament, que
situen la nota en un 7,2 de mit-
jana. Fa 20 anys, per exemple, es
valorava amb un 8 la ciutat, i des
del 1995 fins al 2003 la nota mai
va baixar del 7,8. L’únic any si-
milar al 2023 va ser el 2020, amb
la pandèmia, quan la nota mit-
jana va ser de 7,3. Actualment,
doncs, quasi un de cada 10 ha-
bitants està molt poc o gens sa-
tisfet de viure a la ciutat.
Però no tothom valora Bar-

celona de la mateixa manera. Se-
gons les dades, la població que
viu a la ciutat i que ha nascut a
fora de la Unió Europea és qui
més nota dona a la capital cata-
lana: un 8,2. Per darrere hi ha les
persones de més de 75 anys
(7,8), els estrangers de la UE
(7,6), les persones amb un nivell
socioeconòmic baix (7,6) i les
persones de 25 a 34 anys (7,5). A
l’extrem contrari hi trobem els
votants del PP (6), els votants de
la CUP (6,5), les persones d’en-
tre 45 i 54 anys (6,7) i els votants
de Junts i d’ERC (6,8). Així ma-
teix, en termes generals, la po-
blació amb ideologia d’esquerres
(7,2) valora millor la ciutat que
qui s’escora a la dreta (6,8).

VALORACIÓ DE LA CIUTAT
Viure en un barri o en un altre al-
tera notablement la percepció
que els habitants tenen de la
seva ciutat. D’aquesta manera, la
població que més valora viure a
la capital catalana és la de Nou
Barris (7,4), Sant Martí i Ciutat

Vella (7,2). Per contra, Sarrià-Sant
Gervasi i l’Eixample (7,1) són els
districtes on la satisfacció de viu-
re a Barcelona és més baixa.
Si ampliem el focus, observem

que els barris més descontents
són Sarrià, les Tres Torres, Vall-
vidrera i la Sagrada Família, que
puntuen la ciutat per sota del 7.
Per contra, Torre Baró, Ciutat Me-
ridiana, Vallbona, Canyelles, Ro-
quetes, la Trinitat Nova, la Trini-
tat Vella, Baró de Viver, el Bon
Pastor i la Barceloneta valoren la
ciutat amb notes entorn del 8.
En resum, els ciutadans dels

barris més benestants estan me-
nys satisfets de viure a Barcelona,
mentre que als barris empobrits
passa el contrari.

VALORACIÓ DELS BARRIS
Una cosa és valorar la nostra ciu-
tat i l’altra el barri on vivim. Com

valorem el nostre entorn quoti-
dià? Una altra vegada, les xifres
actuals són de les més baixes de
la història recent. Els ciutadans
de la capital puntuen amb una
nota de 7,6 el seu barri. Els pit-
jors registres daten del 2006 i
2007, quan la nota mitjana a
tota Barcelona va situar-se en el
7,5, i els millors van ser entre els
anys 2016 i 2019, quan la nota
mai va baixar del 8.
Així mateix, els graciencs

són els habitants que estan més
satisfets de viure al seu distric-
te, ja que el valoren amb un 8 de
nota. Per contra, al districte de
Ciutat Vella és on els ciutadans
estan menys satisfets amb el
lloc on viuen i li atorguen una
puntuació de 6,4.
Si de nou ampliem el focus,

veiem que el barri pitjor valorat
és el Raval (5,9), juntament amb

els barris de Sant Pere, Santa Ca-
terina i la Ribera (6,5). També re-
gistren notes més baixes que la
resta de barris de la ciutat Tor-
re Baró, Ciutat Meridiana, Vall-
bona, la Trinitat Vella, Baró de
Viver i el Bon Pastor. Tots ells
amb un 7,2 de nota.

A l’extrem contrari hi trobem
la Dreta de l’Eixample (8), el
Camp d’en Grassot (8,1), Gràcia
Nova (8,1), la Vila de Gràcia
(8), Sant Andreu (8), la Vila
Olímpica (8,1), el Parc i la Lla-
cuna del Poblenou (8,1), el Po-

blenou (8,1), Diagonal Mar i el
Front Marítim del Poblenou
(8,1), Horta (8,3) i la Font d’en
Fargues (8,3).

ORGULL DE PERTINENÇA
Per tant, els barris on la pobla-
ció està més orgullosa de pertà-
nyer-hi són Horta i la Font d’en
Fargues. Curiosament, això no
sempre ha estat així. De fet, el
2019, els barris on la població es-
tava més satisfeta de viure-hi
eren Pedralbes (8,7), Sarrià, les
Tres Torres i Vallvidrera, el Ti-
bidabo i les Planes (8,4). 
Ara, en aquests barris les

notes no superen el 8. Sigui
com sigui, els barris benestants
valoren molt positivament el
seu entorn, mentre que els que
tenen famílies amb rendes més
baixes tenen una autopercepció
del seu barri menys benevolent.

La satisfacció va per barris
» El grau de satisfacció de viure a Barcelona és el més baix des del 1995 i varia segons el barri
» El veïnat que pitjor valora residir a la capital catalana és el de l’Eixample i Sarrià-Sant Gervasi

La valoració de la satisfacció de viure a Barcelona es troba en mínims històrics, segons dades de l’Ajuntament. Foto: Natàlia Segura/ACN

Albert Alexandre
BARCELONA

Els barris benestants
valoren positivament
el seu entorn, però no
així els de renda baixa
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Comença el judici con-
tra Daniel Sancho i s'es-

trena un documental a la
plataforma HBO sobre aquest cas, amb
el testimoni del pare. Romantitzar el cas
d’un home que ha esquarterat un altre
home en 14 trossos i blanquejar el que
ha fet per ser el fill d'un famós no és ni
mig normal.

@eladeulloa
Aquí es
piula

El president de la Ge-
neralitat, Pere Arago-

nès, ho ha deixat ben
clar en la seva intervenció al Senat,
centrada en el debat generat per la llei
de l’amnistia: "L'amnistia va deixar de
ser inconstitucional de la nit al dia. Pas-
sarà el mateix amb el referèndum de
Catalunya".

@josepramonb

La Fiscalia de l'Audièn-
cia Nacional investiga

responsabilitats sanità-
ries per efectes adversos del Nolotil. Per
què s'ha trigat anys a investigar el No-
lotil tot i haver-se ja prohibit a la ma-
joria dels països? Per què els metges el
continuen receptant? És ignorància o
maldat?

El corredor de mara-
tons extremes Russ

Cook ha completat la seva
carrera al llarg de tota l'Àfrica travessant
16 països, després de 352 dies i amb l'o-
dissea de ser robat a punta de pistola
i patir una intoxicació alimentària. Ha re-
captat més de mig milió de lliures per
a la caritat al llarg del camí.

@Wanjala@eladeulloa@annagurgui

Aquest no és un article qualsevol. O no ho
hauria de ser. El paper que el sustenta l’ha
pagat un grup de comunicació que aquest
2024 celebra 25 anys. Es diu aviat. Quan l’e-

ditor David Centol va fundar el Grup Comunicació 21,
jo només tenia 10 anys. Tinc pocs records d’alesho-
res. La meva memòria infantil és desmemoriada, que
diguem. Una de les coses que sí que m’han quedat gra-
vades, però, és aquella por de finals d’any que els sis-
temes informàtics poguessin fallar pel canvi de dígit
del mil·lenni –de 1999 a 2000– i provocar el caos. Ho
recordeu? Finalment, dissabte 1 de gener del 2000 no-
més es van detectar problemes menors, gairebé
anècdotes.
Episodi curiós a banda, aleshores tothom tenia clar

que l’inici del nou segle el marcarien els avenços im-
parables de la informàtica i les noves tecnologies. I la
resta, com s’acostuma a dir, ja és història. Avui la por
ens la porten la intel·ligència artificial i altres reptes que
probablement no acabaran en anècdota. De fet, vida i
preocupació són fidels companys de viatge. Especial-
ment al nostre gremi, on fa tant temps que convivim
amb previsions apocalíptiques i morts anunciades.
Però aquí estem. Tacant de tinta un preciós paper

cuixé que fa 25 anys que s’imprimeix. Contra tot pro-
nòstic. A contracorrent. Rebel·lant-se davant de to-

tes les adversitats. Qui coneix el David sap de què par-
lo. Pujar, baixar, tornar a pujar. I des de baix, un mes
d’abril del 2013 em va donar l’oportunitat de sumar-
me al carro dels Línia. Aquell jove que venia de la Ca-
talunya Central, on el periodisme de proximitat era
–i és– gairebé l’únic altaveu mediàtic del territori, pro-
varia de fer, precisament, periodisme de proximitat
a la gran metròpoli. És difícil que no t’envaeixi la nos-
tàlgia quan mires enrere. Sobretot quan el camí ha es-
tat bonic. Que no fàcil. Gens. Però bonic. Quantes co-
ses que hem fet… I que ràpid que ha passat tot. “Viu-
re és urgent”, que deia l’enyorat Pau Donés.

Hi pensava el passat 30 de novembre assegut al
costat del David en una butaca del Palau de la Músi-
ca, convidats a la Nit de l’Ara, mentre es projectava
un videoresum de l’any amb els fets més rellevants del
2023. Quina sensació més estranya… Semblava que
fos el resum d’una setmana. Quines ganes d’aturar el
temps, de frenar, de viure lent. Quina barreja de ver-
tigen i saturació.
“En aquest univers de milions de senyals que ens

atropellen, el periodisme es demandarà en defensa
pròpia”. De cop, tornava a connectar amb el present.
A l’escenari, Esther Vera entrevistava Iñaki Gabilondo,
que amb frases com aquesta sacsejava els ànims dels
qui l’escoltàvem. “El combat dels mitjans de comu-
nicació és el combat per la independència i la solvència
que es converteixi, encara que sigui, en una bombo-
lla de confiança que creï el seu univers”, afegia Gabi-
londo. “Els diaris i els seus lectors construiran un uni-
vers de confiança, i en aquest univers cal instal·lar-se.
Fent el millor periodisme possible”.
Bombolla de confiança. Concepte senzill i alhora

complex. Que pot no dir res o dir-ho tot. El cas és que
vaig sortir del Palau de la Música repetint-me aques-
ta idea. Ho vaig trobar brillant. “Ja no construirem ter-
ritoris tan oberts i tan integrals com abans, holístics.
No. Seran bombolles de confiança”, insistia Gabilondo.
I jo no parava de pensar en el nostre univers Línia.
En la nostra particular bombolla de proximitat que
hem anat fent gran amb els anys. “No hi ha més re-
mei que anar construint petits cossos de confiança, que
vagin creixent i que siguin molts” –més Gabilondo.
Carrer a carrer, barri a barri, ciutat a ciutat. Des d’a-
quell periodisme més genuí. El que es fixa en les ar-
rels mentre els altres miren les branques. El que dona
importància al que passa a prop, per poc important
que sembli. El que sempre hi és, 25 anys després.
Orgullosos de la nostra bombolla de proximitat,

dels diaris Línia i de l’equip humà que els fa possible,
afrontem aquest 2024 amb noves idees, velles con-
viccions i molta feina per fer. Perquè, com deia Ga-
bilondo aquella nit al Palau de la Música, “el futur el
decideix el que fem, el que no fem i el que permetem
que es faci”. Amén.

Article publicat al número d’hivern 2024 
de la revista Comunicació 21.

Aquell periodisme que es fixa 
en les arrels mentre els altres

miren les branques

per Arnau Nadeu, director editorial de Línia

Bombolla de proximitat
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A les xarxes

@marcmata13: Imagineu-vos que en comp-
tes de TeleMadrid fosTV3oTVEqui fes un es-
pecial del casament d’un polític com Almeida,
amb els diners de tots. Hi hauria polèmica.

@alfonsopmedina: El sumari del cas Super-
copa demostra que Rubiales va mentir. Ell i Pi-
qué van organitzar el torneig a l'Aràbia Saudita
al·legant que era la millor oferta. Però per a ells.

#Rubiales

@pribera_: La jutgessa del Suprem cita Puig-
demont entre els dies 17 i 21 de juny perquè
declari de forma voluntària com a imputat
per terrorisme en el cas Tsunami. 

#Tsunami #Almeida

Safata d’entrada

Revaloritzar les cures, el
treball de cures i cuidar-
nos en comunitat són

tres aspectes que es van posar en
el centre de totes les polítiques
públiques durant els dos ante-
riors mandats de l’Ajuntament
de Barcelona, gràcies al lide-
ratge de Barcelona en Comú al
govern municipal.
Un exemple d’aquesta polí-

tica pública és el servei VilaVe-
ïna, amb un total de 16 centres
situats per tota Barcelona i pre-
sents en tots els districtes, amb
l’objectiu de construir entorns en
els quals “les cures no siguin mai
més viscudes des de la solitud, a
porta tancada i en silenci a casa
nostra, sinó en comunitat”, en
paraules de Gemma Tarafa, re-
gidora de Salut en l’anterior
mandat.
VilaVeïna funciona com un

conjunt d’unitats territorials si-
tuades en els centres cívics o ca-
sals de barri, on les professionals
atenen de manera personalitza-
da a totes aquelles persones cui-
dadores o que necessiten ser
cuidades, i on es despleguen tot
tipus d’activitats per a cada grup
d’usuàries que ho necessitin.
No obstant això, el nou go-

vern en minoria del PSC està
desmantellant una de les políti-
ques municipals que ha donat
pes polític, econòmic i social al
treball de les cures i a les cures
en general. Perquè per molt que
escoltem del PSC que volen ga-
rantir una ciutat que cuida i
que les persones que cuiden són
essencials, no han fet cap política
o proposta relacionada amb el
treball de les cures i, precisa-

ment, han començat pel des-
mantellament del servei Vila-
Veïna.
Això és un retrocés pel que

fa a tot l’avenç d’aquests últims
anys, a més d’un clar missat-
ge de desinterès i desànim per
a totes aquelles famílies, cui-
dadores familiars, treballado-
res de la llar professionals i un
llarg etcètera de persones que
cuiden i necessiten ser cuida-
des, que tenien en els serveis
VilaVeïna una atenció i un
desplegament d’activitats per-
sonalitzades. Hem de conti-
nuar defensant el sentit comú
instant el nou govern munici-
pal del PSC que no es pot re-
trocedir en polítiques públi-
ques que cuiden.
Per aquest motiu, què mi-

llor que reproduir el manifest
de les usuàries de VilaVeïna
del Congrés i Els Indians, ja
que són les principals afecta-
des per les decisions polítiques
del PSC. Llegim-les i reflexio-
nem juntes per a continuar de-
fensant polítiques essencials
per a tota la ciutadania com ho
és el servei VilaVeïna:
“Som el grup de dones cui-

dadores que assistim a classe
de ioga els dissabtes al Casal de
Barri del Congrés. Aquesta
activitat representa un respir
per a nosaltres, ens dona su-
port, s’adapta a les nostres
necessitats físiques i emocio-

nals i ens permet desconnec-
tar de les nostres responsabi-
litats, per connectar amb nos-
altres mateixes durant una
hora i mitja a la setmana. És
poc, ho sabem, però ho valo-
rem moltíssim.
VilaVeïna va posar en fun-

cionament aquest servei i cada
vegada som més les que l’uti-
litzem, perquè cada vegada
som més conscients del nostre
lloc i del valor social de la
nostra tasca. Per això ens hem
de cuidar, per poder cuidar
millor.
L’Ajuntament de Barcelo-

na ha estat pioner a imple-
mentar polítiques públiques
destinades a la Barcelona que
cuida, aportant molts recursos
materials i humans perquè se
sap que l’àmbit de les cures és,
juntament amb el tecnològic i
el medi ambient, la base fo-
namental de la nostra societat
del futur.
I és per això que us dema-

nem que no deixeu que des-
aparegui aquesta activitat que
tant ens aporta i que afavoreix
que cuidem millor. Perquè les
persones que cuidem necessi-
tem ser cuidades, també. No
demanem cap servei nou,
aquest ja hi és i funciona:
aporta valor a la nostra feina.
Aprofitem el que tenim, con-
tinuem el camí iniciat i cuidem
les cuidadores”.

Valorem les cures i salvem VilaVeïna
per Ana Aroca (Barcelona En Comú)

L’entitat continua impulsant 
la candidatura de Barcelona 

per ser escollida capital europea 
del comerç de proximitat.
Aquest març ha fet una gira 
per difondre el projecte i per

parlar de la situació del comerç
de proximitat a Europa. 

pàgina 18Barcelona Comerç

Els semàfors

La Federació d’Associacions
Veïnals de Barcelona continua
reclamant a l’Ajuntament

la reforma de tota l’avinguda
Meridiana. L’entitat recorda que
el tram entre Felip II i Fabra 
i Puig s’hauria d’haver acabat 

el mandat anterior.
pàgina 8FAVB

Gràcies a la tasca del fons
fotogràfic Memòria Visual Trinitat
Vella s’ha fet l’exposició Guanyar
un barri, que homenatja el llegat
cultural i reivindicatiu d’aquesta
zona andreuenca. La mostra
converteix els carrers en un

aparador amb grans fotografies. 
pàgina 8Memòria Visual
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Mirada pròpia

NLes millors
perles

Una trucada per demanar una pizza a domicili mai havia
estat tan important, ja que ha permès salvar una dona

retinguda contra la seva voluntat a Sevilla. Va fingir que volia
fer una comanda, però, en realitat, va trucar a la policia.

Conviure en un bloc amb altres veïns de vegades no és
fàcil. En un edifici de Saragossa, un veí anònim

impedeix que es facin comandes de menjar en dies
plujosos. Ho fa per solidaritat amb els repartidors.

Ryanair torna a ser tendència a les xarxes, en aquest cas per
contestar la foto d’un influenceron es veu una pizza amb

marisc i llaminadures que diu: “Els europeus no ho poden
entendre”. L’aerolínia ha contestat: “Per això no volem a Amèrica”.

Sovint, les dones se senten incompreses pel malestar
que els genera la regla. Per posar-hi solució, a França

s’ha tirat endavant una campanya que simula els dolors
menstruals en els homes amb estímuls elèctrics. 

LA FOTOAthletic Club

Els dubtes de com es materialitzaria l’antife-
minisme de la dreta a la Badalona governa-
da pel PP han quedat del tot esvaïts aquest
març del 2024, després que ja en vam tenir un

bon tast el novembre del 2023, quan el PP es va negar
a aprovar la moció que reclamava una rectificació pels
comportaments greument masclistes de l’alcalde. El
masclisme mata, senyor Albiol!va ser l’article on ho de-
nunciàvem. Hipocresia seria la paraula. Perquè a dife-
rència del mall gruixut i barroer amb què va actuar du-
rant el seu govern 2011-2015, en què el Partido Popu-
lar va desmantellar les tímides polítiques d’igualtat im-
pulsades històricament pel PSC, ara actua amb tisora
fina, perquè no sigui dit. Amb tisora fina, però afilada,
el partit del feminismo liberal continua el desmante-
llament, per una banda, i pretén guardar les aparences,
per l’altra. No revertir la realitat lamentable dels serveis
d’atenció a les violències contra les dones és una trista
mostra d’aquesta actuació calculadament sibil·lina. El
2011 va despatxar improcedentment el personal, va tan-
car el servei i el va convertir en una caricatura. Ara gu-
arda les aparences, però no hi aposta. Hipocresia pura
i dura. D’altra banda, i com a exemple també, no tenir
més remei que obrir el SAI, que es gestava des del 2016,
li ha anat molt bé per enfortir aquesta aparença. I per
cert, un servei molt celebrat. Una altra cosa és amb qui-
na musculatura el fa funcionar.
El passat 8M, per exemple, el PP de Badalona va sub-

scriure sense pudor el manifest de la Diputació, anti-
patriarcal i transfeminista. Fantàstic. Però el va con-
trarestar amb els fets i les declaracions pròpies, com va
fer en imposar, a l’acte institucional a la plaça de la Vila,
el protagonisme del poder municipal masculí, amb un
parlament del tinent d’alcalde Daniel Gracia per mati-
sar i fer contrapès als atreviments del manifest. I ho va
rematar enviant, aquell mateix dia, un regidor home a
la tertúlia de Badalona Comunicació, en comptes
d’enviar-hi una regidora dona tal com el mateix con-
ductor del programa, el periodista Carles Tornero, ha-
via demanat. Però és que, a més, el regidor Daniel Agui-
lera, que va usurpar aquest protagonisme, ho va fer amb
unes intervencions d’absolut negacionisme del mas-
clisme i del patriarcat. Tota una declaració de principis.
També ha sigut tota una declaració de principis que

el cartell eliminés l’expressió “dia de les dones”, que tor-
nés a parlar d’igualtat en comptes de reivindicar di-
rectament els drets de les dones i que tingués una imat-
ge banal en comptes de reivindicativa. És una forma

de posicionar-se en aquest nou discurs que l’amena-
ça de perdre els privilegis ha arrencat del masclisme més
immobilista: “Senyoretes, aquest vostre feminisme l’es-
teu portant massa lluny”. L’oxímoron de feminisme li-
beral que fa servir l’equip de l’alcalde de Badalona es
delata per si mateix. En un món on tot està pensat i es-
tructurat sobre la base que l’home ha de ser superior
a la dona, on l’home ostenta majoritàriament el poder
polític i econòmic i on els seus privilegis se sustenten
en bona part en l’explotació de les dones com a classe
obedient i com a mà d’obra gratuïta o molt mal paga-
da, és matemàtic que en un marc liberalista les dones
sempre tindrem les de perdre. Al voltant d’aquest 8 de
març, els mitjans es van afanyar a difondre una enquesta
que alerta que hi ha un estat d’opinió creixent sobre la
valoració que el feminisme està reclamant massa. És
una manera de fer por, un intent d’aturar la força d’a-

quest crit d’empoderament imprescindible per fer una
societat millor per a tothom. S’han d’escoltar aquests
indicis, és important saber-ho. Però no pas per frenar,
sinó tot el contrari. Per constatar que cal continuar, i
encara amb més empenta, perquè qui viu en el privi-
legi no es queixa si no el veu en perill. I saber que el fe-
minisme es percep com un perill real contra el patriarcat
no pot fer res més que enfortir la lluita i l’empodera-
ment de les dones.
Ben lluny d’empetitir-se davant l’ostentació de po-

der patriarcal, masclista i liberal que fa l’equip de go-
vern absolut del Partido Popular a Badalona, el fe-
minisme local no para de créixer. I no només es me-
sura per la gran quantitat de dones que sortim a ocu-
par els carrers a la manifestació. El mateix dia que a
la tertúlia escoltàvem els disbarats del regidor d’Al-
biol negant evidències com la desigualtat salarial per
gènere, fins i tot després de citar-li la denúncia feta
per Aitana Bonmatí en representació del futbol femení
per les escandaloses diferències de salari entre juga-
dors homes i jugadores dones a la Champions, aquell
mateix dia i uns minuts abans una jove i brillant Adria-
na Torroella, del grup Fahafahana, representava la veu

de la lluita i de l’esperança per a moltes noies i dones
de la nostra ciutat. Als barris, les dones no s’aturen mai,
teixint comunitat reivindicativa i aportant la mirada
de gènere i l’enfocament feminista a totes les lluites,
per fer emergir aquesta sororitat combativa que ha de
canviar definitivament la minorització actual del
poder de les dones en les decisions que es prenen a
la ciutat, sobre totes les coses que afecten la vida i la
manera de viure-la. Destaquen grups com Dones de
Llefià pel seu activisme constant i divers, enxarxat i
transversal. I poso dos exemples a continuació de no-
ves lluites que s’obren amb força a Badalona gràcies
a la mirada feminista.
Dilluns 18, de la mà d’Anastasias i Òmnium, vam

ser testimonis d’una lluita per la memòria democràti-
ca antifranquista que, amb la perspectiva de gènere, ha
aconseguit desenterrar un episodi que la transició ha-
via volgut ocultar: l’existència d’una institució carce-
rària i tremendament repressiva que va operar fins a
l’any 1985 per deixar ben clar que les dones havien de
ser obedients i emmotllar-se als estàndards que el rè-
gim nacionalcatolicista imposava. Amb la participació
activa d’ordes religiosos –a Badalona, al convent de les
Adoratrius va donar servei durant uns anys aquesta ins-
titució, el Patronato de Protección de la Mujer– es vo-
lia reeducar qualsevol dona que no fos prou obedient.
Divendres 8M, i tal com s’ha fet ressò aquest ma-

teix diari, el Sindicat de Mares en la Diversitat Funcional
va ocupar l’Institut català de les dones per reclamar l’a-
tenció de la Conselleria de Feminismes. Ser cuidado-
ra de per vida de criances complexes i perllongades dei-
xa milers de mares fora del mercat laboral i de les pres-
tacions, i les aboca a uns nivells de patiment i d’esgo-
tament que té conseqüències en la salut. La manca de
drets derivada del capacitisme discriminatori envers
les persones amb diferents capacitats arrossega tam-
bé qui se n’ocupa a nivell familiar, un 90% dones. Si les
cures són el sector més feminitzat i més precaritzat de
l’actual sistema de repartiment de tasques al nostre país,
les cures que recauen en les famílies per incomparei-
xença de les polítiques públiques són l’avantguarda del
maltractament institucional. L’abús de cures és vio-
lència. Que a Badalona hi hagi una coordinació local
a nivell de Baix Besòs d’aquest Sindicat de Mares (i ger-
manes) és una gran notícia.
Sens dubte, per combatre el feminisme hipòcrita del

PP i el seu antifeminisme, cal més i més feminisme. I
a Badalona, en això tenim les de guanyar.

per Dolors Sabater

Més feminisme contra l’antifeminisme

Saber que el feminisme es percep
com un perill real contra el

patriarcat ha d’enfortir la lluita
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g El Centre LGTBI de Barcelona presenta fins
al 31 de maig dues exposicions fotogràfiques
que posen el focus tant en la realitat com en
la ficció de la intimitat de les persones LGTBI+.
Les mostres es titulen Encarnar la ferida iUn
archivo inexistente.

Pel que fa a Encarnar la ferida, la premis-
sa de l’exposició és “com es transformen els
afectes d’un vincle arran d’una mastectomia
en una persona de gènere dissident? I quines
complexitats impliquen aquestes experièn-
cies en persones neurodivergents?”.

Mitjançant càmeres analògiques d’un
sol ús, la mostra fuig de la romantització de
les cures i, des de la tendresa, estableix un dià-
leg complex amb l’humor, la despersonalit-
zació, el dolor i la disfuncionalitat.

Al cap i a la fi, Encarnar la ferida és un pro-
jecte fotogràfic que centra la mirada en l’a-
fectivitat d’un vincle format per persones no-
binàries neurodivergents.

Un dels propòsits de l’exposició és allu-
nyar-se de la voluntat d’explicar les vivències
com si fossin universals. En comptes d’això,

fa públic allò que es concep com a domèstic
o privat, polititza la intimitat i gesta un relat
quotidià com a memòria pròpia.

Encarnar la ferida és un projecte a càrrec
de cymbionte colectiv_, un col·lectiu artístic i
curatorial que treballa des de l’experiència si-
tuada i l’activació de metodologies queer.

Pel que fa a Un archivo inexistente, és un
projecte que conté imatges fictícies. Parelles
homosexuals i persones queerso no-binàries
de classe treballadora, situades a principis del
segle XX a Amèrica Llatina, posen davant la
càmera. Les fotografies han estat creades amb
intel·ligència artificial.

Felipe Rivas San Martín, responsable de

la mostra, fa un exercici “retrofuturista” i a tra-
vés d’algoritmes reimagina i crea un passat
queer i local.

Tal com explica el crític queer cubà-esta-
tunidenc José Esteban Muñoz, una de les con-
seqüències de la cultura heteronormativa és
que l’experiència queer del passat no va po-
der deixar registre. Encara menys per a les per-
sones del sud global i de classe treballadora.

L’exposició de Felipe Rivas San Martín, ar-
tista visual xilè, assagista i activista sexe-gè-
nere dissident, compila un conjunt d’imatges
estranyament commovedores i afectives.
Són versemblants a simple vista, però amb
una mirada més atenta desvelen les imper-
feccions, profundament queers, d’una tec-
nologia en procés de desenvolupament.

Les dues exposicions fotogràfiques es po-
den visitar de manera gratuïta al Centre
LGTBI de Barcelona, situat al carrer Comte Bor-
rell, número 22, en el seu horari habitual d’o-
bertura. Les mostres formen part del cicle
d’activitats Interferències. Memòries col·lecti-
ves que porta a terme el Centre LGTBI.

Les lesbianes posen en comú la
seva memòria, fins ara silenciada

La intimitat LGTBI+, a dues
exposicions fotogràfiques
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Les mostres posen el
focus tant en la realitat com

en la ficció de la intimitat 
de les persones LGTBI+

Durant els dies 18 i 19 de març, el
Centre LGTBI de Barcelona va
acollir la reunió del Consell d’Eu-
ropa sobre la resposta policial als
crims d’odi LGTBI-fòbics, davant
l’augment de les denúncies. 

L’objectiu va ser analitzar i
revisar de manera integral el Ma-
nual de Formació del Consell
d’Europa pel que fa als delictes al
voltant de l’LGTBI-fòbia.

La trobada era coorganitzada
pel Consell d’Europa, Gaylespol,
associació de policies LGTBI d’Es-
panya, i l’European LGTBI Police
Association.

El Consell d’Europa,
al Centre LGTBI

El 26 d’abril a les 17:30 hores, el
Centre LGTBI projecta el docu-
mental Alteritats, que recull les
veus d’una diversitat de dones
lesbianes residents a Catalunya
de diferents generacions.

Després de la projecció del
documental, tindrà lloc el col·lo-
qui amb Alba Cros Pellisé, una de
les directores d’Alteritats, i amb
participants del film. L’activitat es
fa en col·laboració amb el grup de
dones del Casal Lambda.

Debat i projecció
d’‘Alteritats’

L’últim dimarts de cada mes, a les
18 hores, l’Associació de Famílies
LGTBI organitza una sessió del
grup de suport a l’embaràs o a
l’espera d’una criatura per part de
famílies del col·lectiu. 

La trobada es fa via Zoom i va
a càrrec de Lídia Sánchez i Laura
Bassolas. Totes dues són psicò-
logues clíniques, mares i mem-
bres de l’entitat.

El grup de suport té l’objectiu
de compartir i donar resposta a
les dificultats que puguin sorgir
en aquest procés, especialment
dins de les famílies LGTBI+.

Afrontar l’embaràs
en companyia

FLAIXOS
AMB ORGULL

D I S T R I C T E  L G T B I

g En el marc del Dia de la Visibilitat Lèsbi-
ca, el 25 d’abril a les 18 hores tindrà lloc la tau-
la rodona La història de les lesbianes a Cata-
lunya al Centre LGTBI de Barcelona.

La invisibilització, el silenci i l’ocultació han
marcat la (no) història de les lesbianes a Ca-
talunya i arreu del territori. Escriure i compartir
la història, en primera persona i en plural, des
de les bases del moviment i amb les seves
protagonistes és una tasca imprescindible per
reconèixer un passat existent, però invisible,
que ha deixat empremtes.

I això és justament el que pretén fer la tau-
la rodona La història de les lesbianes a Cata-
lunya: ser un espai on debatre sobre la prò-
pia memòria i posar el focus en les seves his-

tòries, també com un acte de justícia. La tau-
la rodona estarà formada per Isabel Franc, es-
criptora, humorista i professora al Màster de
Gènere i Comunicació de la UAB; Mercè Ote-
ro, professora jubilada i activista feminista;
Marta Estella, militant lesbofeminista retira-
da i lingüista; i Maio Serrasolsas Moreno, can-
tant transfeminista i activista lesbiana. Totes
elles són les protagonistes d’una història si-
lenciada, i per això faran memòria sobre les
lluites que les han precedit.

L’entrada a l’acte és gratuïta i lliure fins a
completar l’aforament, i se celebrarà al Cen-
tre LGTBI de Barcelona, situat al carrer Com-
te Borrell, número 22. A més, hi haurà inter-
pretació en llengua de signes catalana.

Contingut elaborat amb la col·laboració de: 
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Homenatge a la cultura
festiva i les lluites del barri

LA TRINITAT VELLA4L’exposi-
ció Guanyar un barri és la nova
iniciativa de la Taula de Memò-
ria de la Trinitat Vella, l’Associa-
ció per la Recerca i la Divulgació
de la Memòria Històrica de Tri-
nitat Vella, la Biblioteca Trinitat
Vella-José Barbero i altres enti-
tats de cultura popular del barri.
La mostra ha estat creada per

l’artista visual i fotògraf Joan To-
màs i ret homenatge a “totes
aquestes persones bellugadisses,
artífexs de la cultura festiva i re-
ivindicativa del barri” a través de
murals i suports gràfics que es po-
dran veure en diversos punts de
la Trinitat Vella fins al juny. Cons-
ta de diverses fotografies històri-

ques reunides pels veïns, que
s’exposen ampliades i en gran for-
mat als carrers, en forma de cubs
gegants i en grans lones. 
Tot va començar amb una

crida al veïnat del barri per tal de
rescatar fotografies antigues de
les festes de barri i fer-les arribar
al casal de la gent gran. El re-
sultat és aquesta mostra amb di-
ferents suports expositius de
gran format que retrata la rela-
ció intensa entre les celebra-
cions festives tradicionals i les re-
ivindicacions populars en dife-
rents moments de la història
del barri, des dels seus orígens,
i especialment durant la transi-
ció democràtica.

HABITATGE4Ara sí. Ja ha co-
mençat l’enderroc de les cases
barates del Bon Pastor després
que s’anunciés al març i que
l’estiu passat es culminés el re-
allotjament dels veïns. El 8 d’a-
bril l’Ajuntament va començar la
demolició de 184 habitatges amb
la previsió d’acabar a l’estiu.
Només es conservaran dues

illes de cases per preservar la me-
mòria del barri i en una de les
quals hi ha el MUHBA (Museu
d'Història de Barcelona) Bon

Pastor, que es va inaugurar l’a-
ny passat. Als solars que allibe-
ri l’enderroc s’hi aixecaran nous
habitatges públics i zones verdes.
Així, la demolició de les cases

barates es farà per fases. En
primer lloc, les obres seleccio-
naran i retiraran els residus de la
zona, i després es farà  l’ender-
roc pròpiament dit de les cases.

UN PROCÉS DE MÉS DE 20 ANYS
El procés de remodelació del
barri del Bon Pastor va comen-

çar fa més de 20 anys, l’any
2002, per proporcionar un ha-
bitatge nou i digne a les famílies
que vivien a les cases barates, els
petits habitatges d’uns 40 metres
quadrats construïts a la dècada
del 1920.
El 2002 es va aprovar la mo-

dificació del Pla General Metro-
polità per a la transformació del
barri i el 2003 es va signar amb
les associacions de veïns els con-
venis que establien les condi-
cions de reallotjament.

Una de les imatges de l’exposició. Foto: Memòria Visual Trinitat Vella

Adeu a les cases barates

Les cases barates del Bon Pastor són un emblema del barri. Foto: Ajuntament

URBANISME4La Federació
d’Associacions Veïnals de Bar-
celona (Favb) ha expressat la
seva preocupació per “la manca
d’informació” que considera que
tenen les entitats veïnals dels
barris propers a la Meridiana so-
bre les obres dels trams d’a-
questa avinguda que encara que-
den per transformar.
Des de la Favb recorden que

les obres del tram entre Felip II
i Fabra i Puig “haurien d’haver
acabat en el mandat anterior”. Al
mateix temps, lamenten que del
tram Fabra i Puig-Pont de Sa-
rajevo només es disposi “d’un es-
tudi tècnic de viabilitat, però
encara no de cap projecte ex-
ecutiu que l’avali”. 
Per tot plegat, reclamen a l’A-

juntament que liciti i executi les
obres del tram Felip II-Fabra i
Puig abans que s’acabi aquest
mandat i que es faci un procés
participatiu per a decidir com
serà el tram Fabra i Puig-Pont de

Sarajevo. En paral·lel, insisteixen
a remarcar que “cal pacificar
aquesta artèria barcelonina més
enllà del pont”.
En aquest sentit, el consistori

referma el seu compromís per
executar durant aquest mandat
les obres entre Felip II i Fabra i
Puig i recorda que ja hi ha una
dotació pressupostària. Des de
l'Ajuntament també asseguren
que la reforma de la Meridiana
“és prioritària” i que volen “con-

tinuar avançant en la transfor-
mació de l'avinguda en un eix cí-
vic de referència”.

ARBRES SENSE AIGUA
Després de les crítiques rebudes
pel govern municipal per no
plantar vegetació al tram refor-
mat de Navas, s’hi han instal·lat
125 arbres de forma excepcional.
Tot i l’emergència per sequera,
s’ha autoritzat regar aquestes
plantes amb aigua freàtica.

Un dels trams reformats, amb els nous arbres. Foto : X (@meridianaobres)

Pressió veïnal per demanar la
reforma de tota la Meridiana

» La Favb demana pacificar l’avinguda més enllà del Pont de Sarajevo
» L’Ajuntament ha plantat arbres als nous trams malgrat la sequera

Obres | Comença la reforma de la Via de Bàrcino
L’Ajuntament ha començat les feines de reforma del carrer, que inclourà

noves zones verdes, d’esport i de joc infantil. La intervenció comprèn el tram
entre el carrer de Madriguera i el Centre Esportiu Municipal Trinitat Vella.
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El foc
que cal 
evitar
4Dediquem un 
suplement especial
al risc d’incendis
davant la campanya 
més difícil que es preveu

4Comença la prohibició 
de fer foc al bosc 
amb una vegetació 
més seca que mai

Suplement especial
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RISC D’INCENDIS4Des del 15
de març i fins al 15 d’octubre ja
no es pot encendre cap foc en ter-
reny forestal. És una altra de les
conseqüències de la sequera que
ens afecta, una de les més in-
tenses i extenses del darrer segle.
L’escassetat de precipitacions
en els últims tres anys ha agreu-
jat el risc d’incendis i ha provo-
cat que el Departament d’Acció
Climàtica, Alimentació i Agenda
Rural hagi de prendre mesures
extraordinàries.

La prohibició de fer foc en
terreny forestal afecta qualsevol
acció que pugui desencadenar un
incendi en zones boscoses o al-
tres àrees naturals. La norma es-
tableix que en aquests terrenys,
estiguin o no poblats d’espècies
arbòries, i en la franja de 500
metres que els envolta no es pot
encendre cap foc, sigui quina si-
gui la finalitat.

Hi queda inclosa, per des-
comptat, la generació de foc,
però també actes que puguin
causar deflagracions o espur-
nes en entorns propicis i que re-
quereixin supervisió i precaució
per prevenir afectacions am-
bientals i protegir la seguretat
pública. Amb aquest criteri, que-
den prohibits els focs d’esbarjo,
les fogueres i les barbacoes, les
cremes de residus vegetals i les
activitats pirotècniques, entre
d’altres. Qualsevol d’aquestes
activitats només es pot portar a
terme amb una autorització ex-
pressa que s’ha de tramitar a tra-
vés d’un formulari específic a la

pàgina web de la Generalitat o bé
presencialment a les oficines
que el Departament d’Acció Cli-
màtica té a totes les comarques.

SEQUERA EXTREMA
La sequera que ens afecta des de
fa tres anys ha portat la vegeta-
ció de Catalunya a una situació
límit. Els mostrejos que porta a
terme la Generalitat des de fa
més de vint-i-cinc anys eviden-
cien que el contingut d’humitat
té una clara tendència a la baixa,
i en alguns casos està assolint va-
lors que no s’havien obtingut mai
fins ara. La quantitat d’aigua i la
verdor de la vegetació no havien
estat mai en un nivell tan baix a
gran part del país.

Més enllà de la mortalitat de
la vegetació, els experts adver-
teixen que moltes masses afec-

tades, tot i que encara no estan
mortes, ja no es recuperaran i,
a més, afavoreixen noves afec-
tacions a les masses del voltant,
que cada any estan més dèbils.
Tota aquesta vegetació morta o
moribunda es converteix en un
perillós combustible que en cas
d’incendi crema amb molta més
facilitat. 

Les pluges de les últimes set-
manes han fet disminuir el perill
a curt termini i han retardat la
probabilitat de tenir perill molt
alt generalitzat. Tot i això, en
aquest context d’un dèficit hídric
tan gran, difícilment un episodi
de pluja podria resoldre el pro-
blema i, ara mateix, àmplies
àrees arbrades de la meitat nord
del país, tradicionalment fora del
radar dels incendis en aquesta
època, es troben amenaçades.

Per zones, la Catalunya cen-
tral, Girona, el litoral i prelitoral
central, la plana de Vic i l’interior
de les terres de l’Ebre és on hi ha
més dèficit d’aigua en la vegeta-
ció. Per espècies, són el pi blanc,
l’alzina, l’alzina surera, el pi roig
i la pinassa.

REFORÇ DE LA PREVENCIÓ
En previsió d’aquesta situació, el
Departament d’Acció Climàtica,
Alimentació i Agenda Rural ha
avançat quatre mesos les mesu-

res previstes, i el mes de febrer
ja va reforçar les unitats dels
Grups Especials de Prevenció
d’Incendis Forestals per poder
donar cobertura a tot el territo-
ri fent feines de prevenció, de vi-
gilància i de primera intervenció
d’incendis forestals.  

Aquestes unitats porten a
terme tasques clau de manteni-
ment d’infraestructures, com el
manteniment de la vegetació
del perímetre del dipòsit o del
subministrament d’aigua, així

com la conservació dels camins
de la xarxa bàsica de prevenció
d’incendis forestals, que inclou
les franges auxiliars de trànsit i
el manteniment dels giradors
per facilitar les maniobres en cas
d’incendi. També tenen cura de
les àrees estratègiques de baixa
càrrega de combustible.

Els tècnics també desenvo-
lupen tasques de vigilància es-
pecífica als boscos de ribera per
prevenir els incendis de borris-
sol i duen a terme cremes con-

trolades i prescrites de vegetació
per mantenir i millorar amb el
foc la coberta vegetal. La majo-
ria d’aquestes cremes són per al
manteniment i la millora de
pastures a l’alta muntanya i afa-
voreixen un herbatge tendre i
fresc i el pas dels animals. A més,
permeten reduir la quantitat de
vegetació seca acumulada, cosa
que fa que la intensitat dels in-
cendis forestals que hipotètica-
ment poden afectar aquests in-
drets sigui més baixa. 

La presència d’aquests equi-
ps sobre el terreny no només té
un efecte dissuasiu. També és
molt important per atacar els in-
cendis al més aviat possible i evi-
tar que esdevinguin grans i des-
tructius. Les diverses rutes de vi-
gilància estan marcades per la
previsió de perill que elabora dià-
riament el personal tècnic del
Servei de Prevenció d’Incendis
Forestals.

MILERS D’HECTÀREES 
La directora general de Boscos i
Gestió del Medi, Anna Sanitjas,
ja va advertir durant l’activació
de l’operatiu que, després de
tres anys pràcticament sense
pluges, els boscos catalans, ex-
ceptuant els situats a les Terres
de l’Ebre, estan en una situació
crítica, amb molts arbres al límit

i grans masses forestals a punt de
col·lapsar. 

Segons les comprovacions
setmanals que fa el Servei de Pre-
venció, el febrer hi havia milers
d’hectàrees de vegetació en si-
tuació molt crítica al nord de la
demarcació de Girona, al Barce-
lonès, al Baix Llobregat i a la Ca-
talunya central. “Aquestes àrees
són les que estan pitjor, però a la
resta del país la situació no és ga-

ire millor”, va puntualitzar Sa-
nitjas, que alertava alhora sobre
una campanya d’incendis “des-
coneguda i molt complexa” que,
en cas de no ploure significati-
vament, podria començar més
aviat que mai i ser la més difícil
dels últims trenta anys.

Prohibit fer foc al bosc
» Fins al 15 d’octubre no es pot fer cap activitat que suposi un risc d’incendi als terrenys forestals
» La sequera ha obligat a reforçar els recursos per a la prevenció quatre mesos abans del previst 

El Grup de Prevenció del Departament d’Acció Climàtica durant les tasques de vigilància. Foto: Nia Escolà/ACN 

EL GOVERN GARANTEIX
AIGUA ALS BOMBERS

4El conseller d'Interior,
Joan Ignasi Elena, assegura
que, tot i el baix nivell actual
de les reserves dels em-
bassaments de les conques
internes, està “garantit" que
els mitjans aeris dels Bom-
bers disposaran de prou ai-
gua per apagar els possibles
incendis que hi hagi aquest
estiu a Catalunya.

Queden prohibits 
els focs d’esbarjo, les
fogueres, les barbacoes
i la crema de restes

Hi ha milers
d’hectàrees de
vegetació en una
situació molt crítica
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PREVENCIÓ4Si bé la sequera
ens ha posat al límit, hi ha di-
versos canvis socials que han
augmentat progressivament el
risc d’incendis als nostres boscos.
És per això que la prevenció, tant
la dels professionals com la de la
ciutadania, és vital per mini-
mitzar aquest risc inherent as-
sociat al progrés. 

Parlem de l’abandonament
d’àmplies zones agrícoles o del
canvi d’usos dels boscos, per ex-
emple. També de l’increment de
la xarxa d’infraestructures, amb
carreteres o línies elèctriques que
travessen masses forestals. O de
la construcció d’urbanitzacions a
prop de masses forestals, espe-
cialment durant les dècades dels
anys seixanta i setanta. I, per
descomptat, de l'increment de l'a-
fluència humana al bosc fruit de
les noves modalitats de lleure.

Tot i que el risc d’incendis és
generalitzat arreu del país, i això
ens obliga a tots a ser especial-
ment prudents, gran part de
l’activitat de prevenció d’incen-
dis es concentra als anomenats
perímetres de protecció priori-
tària. Es tracta de zones amb un
gran perill d’incendi forestal i
que, a causa de la continuïtat de
la massa de vegetació, poden
convertir-se en grans focs de
més de 500 hectàrees. 

El Pla de prevenció d’incen-
dis forestals fixa els criteris per
ordenar la gestió d’infraestruc-
tures en aquests àmbits, reduir-
ne la vulnerabilitat i minimitzar
l’emergència. Una de les claus
d’aquesta tasca de planificació és
la delimitació de franges peri-
metrals de bosc netes. 

FRANGES PERIMETRALS 
Els Agents Rurals alerten cada
any sobre la importància de te-
nir franges perimetrals entorn de
les urbanitzacions i cases aïllades
per tal de prevenir l'avanç d'in-

cendis forestals i evitar que es
posi en risc la vida de les perso-
nes. Aquestes franges permeten
reduir la violència del foc i a la
vegada faciliten l'actuació dels
Bombers a l’hora de l'extinció
dels incendis.

Els responsables de mantenir
la parcel·la en bones condicions,
tant si està edificada com si no,
són els propietaris. En el cas de
les franges perimetrals acostu-

men a ser les comunitats de les
urbanitzacions o bé els mateixos
ajuntaments els que s'han d'en-
carregar de fer les tasques de ne-
teja de l'arbrat i del sotabosc. Tot
i això, en moltes ocasions no es
compleix la normativa i són els
mateixos Agents Rurals qui han
d’inspeccionar aquestes zones i
traslladar les irregularitats des-
cobertes als consistoris. 

COL·LABORACIÓ CIUTADANA 
Tot i els nombrosos recursos
professionals que es posen en
marxa, la col·laboració ciutada-
na és decisiva per combatre el foc
i protegir el patrimoni natural.
La promoció d’actituds i d’hàbits
responsables i la sensibilització
són, doncs, eines clau per redu-
ir el risc d’incendis forestals a Ca-
talunya. Abordem a continuació
algunes coses que es poden fer
per sumar esforços a la causa. 

Per començar, cal mantenir
nets els espais: s’han de guardar
les restes d’aliments generats i no
abandonar ampolles ni objectes
de vidre a les zones boscoses.
També hem d’evitar circular
amb vehicles fora dels camins
autoritzats. Tot i que aquestes ac-
tivitats no siguin perilloses per si
mateixes, poden ser l’origen
d’un incendi accidental, i per
això cal evitar-les. 

Òbviament, cal ser especial-
ment curosos amb activitats pe-
rilloses que involucren directa-
ment el foc. S’han d’apagar bé els
llumins i cigarretes i no llençar-
los mai per les finestretes del cot-
xe. En condicions normals par-
laríem de les exigències a l’hora
de fer foc al bosc, però amb la
prohibició vigent de qualsevol ac-

tivitat perillosa fins al 15 d’octu-
bre se simplifica la qüestió. Sen-
zillament, no es pot fer foc al bosc
per cap motiu sense una auto-
rització expressa. 

Una altra funció que pot por-
tar a terme qualsevol ciutadà és
la de vigilància. En cas que ob-
serveu un incendi forestal o una
columna de fum dins d’una àrea
forestal, és crucial avisar al més
aviat possible algun dels serveis
d'emergència més propers, com
ara els Agents Rurals, els Bom-
bers, els Mossos d'Esquadra o
Protecció Civil. Per estalviar
temps, podeu trucar directament
al telèfon d’emergències, el 112. 

AUTOPROTECCIÓ
Per altra banda, què cal fer si us
veieu implicats directament en
un incendi, mentre venen els ser-
veis d’emergència? Doncs, abans
de res, intentar apagar-lo amb ai-
gua, branques o sorra sobre la
base de les flames. Si aconsegu-
iu sufocar-lo, recordeu-vos de ta-
par les brases i netejar la zona. 

En cas que us trobeu al bosc,
cal que us allunyeu en direcció
oposada al fum. Respireu pel nas
procurant cobrir-lo amb un drap
mullat i fugiu sempre pendent
avall o en direcció perpendicular
a l'avanç del foc. Sobretot no bus-
queu refugi en llocs profunds ni
intenteu creuar les flames: hi po-
deu quedar atrapats. Si no hi ha
més sortida, creueu per on el
front sigui més feble.  

Pel que fa als casos més ex-
trems, si el foc us atansa, situeu-
vos a la zona ja cremada sempre
d’esquena al vent dominant. I si
se us encén la roba, rodeu sobre
el terra i, si podeu, cobriu-vos
amb una manta, perquè el foc
s’extingirà per falta d’aire. 

Si l’incendi té lloc a casa o
molt a prop, cal que tanqueu
portes, finestres, persianes i les
possibles entrades d'aire. Ro-
maneu a l’interior i no bloquegeu
les vies d’accés dels vehicles
d’extinció sota cap supòsit.

La prevenció, la millor eina
» Gran part de l’activitat de prevenció dels incendis es concentra a les franges perimetrals  
» La col·laboració ciutadana és decisiva per combatre el foc i protegir el patrimoni natural

Imatge d’una franja perimetral d’una urbanització. Foto: Eloi Tost/ACN

Els responsables de
mantenir la parcel·la 
en bones condicions
són els propietaris

Si observeu una
columna de foc al bosc,
informeu els serveis
d’emergència
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Fuig de respostes ràpides,
amb el to característic de
tot bon professor que,

abans d’entrar al moll de l’os,
col·loca els fonaments de la qües-
tió i es dedica a aixecar, pam a
pam, els pilars de l’argumentació.
Aquest és l’estil d’Oriol Junqueras,
el president d’Esquerra Republi-
cana. Un estil que va impregnar
la conversa que, la tarda del 20 de
març, va tenir lloc a l’Espai Línia
i que va girar sobre les “principals
preocupacions de la ciutadania de
la metròpoli”, tal com va expres-
sar el director editorial de Línia,
Arnau Nadeu, en l’inici de l’en-
trevista amb Junqueras.  

La conversa va tractar, doncs,
temes com la seguretat, el turisme
o el problema de l’habitatge. De fet,
aquest últim va ser el que va ocu-
par bona part de l’entrevista, du-
rant la qual Junqueras va plante-
jar la necessitat d’harmonitzar les
realitats metropolitana i de país.
Aquelles dues Catalunyes que,
per al líder republicà, han de remar
en la mateixa direcció. “Molts dels
problemes als quals s’enfronta
Barcelona són impossibles de su-
perar sense el país, i això ha estat
sempre així”, va assenyalar Jun-
queras. “Barcelona i el país es ne-
cessiten imperiosament”, va reblar.

Preguntat sobre algunes si-
tuacions relacionades amb l’ha-
bitatge, com ara anuncis de llo-
guers d’estudis de 13 metres qua-
drats i sense cuina per 500 euros
al mes o pisos d’una habitació que
arriben als 1.200 euros a Barce-

lona –que van generar una rialla
barreja de perplexitat i indignació
entre els assistents quan Nadeu les
va citar–, el president d’ERC va tit-
llar-les “d’insult a la dignitat de les
persones”. Sobre tot plegat, Jun-
queras va avisar que l’habitatge “és
un element decisiu en el benestar
de les famílies”. 

EL PROBLEMA DE L’HABITATGE
En aquest sentit, Junqueras va ex-
pressar la necessitat d’anar més en-
llà dels topalls als preus del llogu-
er que planteja la nova llei espa-
nyola –que ha entrat en funcio-
nament a 140 municipis catalans
aquest març–i va proposar “polí-
tiques actives” de renovació de

l’envellit parc d’habitatges català.
“Això passa a la metròpoli, però
també a pobles petits de l’interior”,
va recordar el líder republicà. 

I és que el discurs de Junque-
ras va estar amarat, com ja s’ha as-
senyalat, de referències a proble-
màtiques que afecten de manera
similar la Catalunya interior i la
metropolitana. En aquesta línia, el
polític va recordar que l’habitatge
és una qüestió que s’ha d’abordar
des de diverses perspectives, fins
i tot des del punt de vista del
transport públic. “La xarxa de
transports no és prou densa i no
té qualitat”, va assegurar Jun-
queras, fet que provoca, a parer
seu, que els ciutadans s’hagin d’a-

muntegar a la metròpoli. “Tenir
una bona xarxa de transport pú-
blic incentivaria que la gent vis-
qués a més zones”, va defensar. 

RODALIES
Seguint el fil de la simbiosi entre
el país i la seva capital, el presi-
dent d’ERC va recordar que, per
a les administracions, ha de ser
igual d’important un ciutadà que
ve en avió des de Los Angeles que
el veí que intenta entrar a Bar-
celona a través de Rodalies i
que, sovint, pateix les incidències
del servei. Aquesta argumentació
va servir a Junqueras per llençar
un dard al PSC i a Salvador Illa,
líder socialista i candidat a les
eleccions del 12 de maig. “Illa ac-
tua com un delegat de la Mon-
cloa; que treballi, segur que hi pot
fer molt més”, va etzibar-li.

Més enllà d’això, Junqueras
també va fer una crida a millorar
els serveis públics a cada municipi
del país, proposta que va aprofi-
tar per incidir de nou en la ne-
cessitat que les persones es puguin
instal·lar a més llocs i esponjar,
d’aquesta manera, el territori. I en
tota aquesta digressió no va faltar
la falca històrica, ja que el presi-
dent d’ERC va reivindicar el mo-
del que la Generalitat republica-
na va posar sobre la taula i va re-
latar com el franquisme va “es-
troncar-ho tot, posant en risc la
qualitat de vida de molta gent”
amb la seva “salvatge” desregu-
lació que assegurava que els gua-
nys anessin a parar a mans d’uns
pocs particulars afins al règim. 

ELS COSTOS DEL TURISME
Precisament va ser durant el
franquisme quan Espanya va

començar a despuntar com a
destí turístic internacional. Aquell
Spain is different de Fraga Iri-
barne encara ressona en l’ac-
tualitat, així com els efectes que
aquesta indústria té sobre el dia
a dia dels barcelonins. 

“El turisme és important,
però també genera molts costos”,
va apuntar Junqueras, que va la-
mentar que hi ha molts carrers de
la capital pels quals “no es pot
passejar ni veure-hi nens ju-
gant”. “La ciutat ha de ser tam-
bé per a les famílies”, va reclamar
el líder republicà, que considera
necessari avançar cap a un mo-
del turístic que generi més in-
gressos, amb menys turistes que
aportin més a la ciutat. 

I L’AEROPORT?
El turisme va conduir, de mane-
ra natural, a parlar de l’aeroport
i de la seva possible ampliació.
“Volem un aeroport millor, i això
no depèn dels metres de pista
que tingui”, va reflexionar Jun-
queras, que, així i tot, va arribar
a dir que l’aeròdrom pratenc, a
més d’estar molt a prop de la ca-
pital, “genera poc soroll”, una
afirmació que contrasta amb les
reiterades queixes dels veïns de
Gavà Mar i de Castelldefels per la
contaminació acústica dels
avions. Amb tot, Junqueras va
criticar que tant Aena com el go-
vern espanyol actuen, segons
ell, de manera “egoista” i que “no
compleixen” els seus compro-
misos amb Catalunya. 

Sigui com sigui, i compa-
rant-ho amb el turisme, Jun-
queras va dir que Catalunya hau-
ria d’apostar per la reindustria-
lització, ja que els salaris d’aquest

sector “són estables”, a diferèn-
cia dels del sector serveis. 

L’entrevista va acabar amb
una part relativa a la seguretat i
les dades de multireincidència a
la metròpoli. Sobre això, el líder
d’ERC va recordar que des dels
anys 70 i 80 “s’ha avançat molt”
en aquesta matèria i va reivindi-
car la necessitat de garantir la se-
guretat pública, en contraposició
a una de privada “que només po-
den pagar els rics”.

Per acabar, Junqueras va afir-
mar que el model penitenciari ca-
talà “és més exitós que el de molts
altres països d’Europa” i que la se-
guretat d’un estat no depèn del
nombre de presons que tingui. Ho
va dir després de recordar, amb
un somriure, que ell és un “veri-
table expert en presons”, en refe-
rència al seu encarcerament. Una
rúbrica final a una entrevista i un
estil cent per cent Junqueras.

La sala de conferències de l’Espai Línia es va omplir per seguir la conversa amb Oriol Junqueras. Fotos: Joanna Chichelnitzky

Oriol Junqueras: “Barcelona i el país 
es necessiten imperiosament”

Escaneja el 
codi QR per 

veure la conversa 
sencera en vídeo

4

“Algunes situacions
amb l’habitatge són 
un insult a la dignitat 
de les persones”

L’ORIGEN DEL MOT
GENTRIFICACIÓ

4Oriol Junqueras va voler
tancar la conversa amb una
classe d’història per explicar
l’origen del mot ‘gentrifi-
cació’, que prové de l’an-
glès gentry, que fa referèn-
cia a la noblesa anglesa que
va anar comprant terrenys
de pagesos per a la indús-
tria de la llana i els va acabar
expulsant a les ciutats.

F. J. Rodríguez
BARCELONA
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La història de Barcelona
està íntimament lligada
al tramvia. Més enllà
que aquest mètode de

transport posés fi a la vida del ca-
talà contemporani més il·lustre de
tots els temps, Antoni Gaudí, el
batec dels darrers dos segles de la
ciutat sempre ha estat impregnat
del tramvia. 

El primer vehicle d’aquesta
mena a la capital catalana va co-
mençar a funcionar el 27 de juny
del 1872 i anava des de la Ram-
bla fins a l’actual plaça Lesseps.
Amb tot, aquell transport era es-
tirat per quatre cavalls, i no va ser
fins al 1899 que va arribar la
tracció elèctrica amb el tramvia
que resseguia l’antiga muralla
de Ciutat Vella. 

Amb el tombant de segle es va
anar creant una potent xarxa
que comunicava el centre amb els
barris i els pobles de la plana de
la ciutat. L’expansió del tramvia
va coincidir, doncs, amb la con-
formació de la Barcelona que
més o menys coneixem avui dia.
Als anys 20, el tramvia va arribar
a la seva màxima longitud: 220
kilòmetres. Seria a partir de la cri-
si mundial del 1929 que la xarxa
viuria una època fosca que es per-
llongaria fins al 1949, just després
d’una guerra civil i dels estralls
d’una guerra mundial. 

D’ençà d’aleshores, el tramvia
va viure una lenta recuperació. No
obstant això, aquells anys es re-
cordaran per la vaga de tramvies
del 1951, que va començar quan
el preu del bitllet va augmentar un
40%. Els ciutadans, de forma
espontània, es van negar a fer ser-
vir aquest transport, i les mani-
festacions van aconseguir revocar
la pujada de preus. Aquesta mena
de boicot, que es va reproduir el
1957, posa de manifest el clima de
repressió que es vivia a Barcelo-
na durant els anys de plom del
franquisme.

Pocs anys després, els tram-
vies també es van veure afectats
per l’època del desarrollisme.
Amb la irrupció dels automòbils
a partir dels 60, la xarxa va anar
desapareixent en detriment del
cotxe privat i dels autobusos. Als
70, amb la restauració de la de-
mocràcia, es van començar a
desmantellar línies, fins a des-
aparèixer pràcticament totes als
anys 90. No va ser fins pels volts
dels Jocs Olímpics que la idea de
tornar a fer córrer el tramvia per
Barcelona va planar de nou. 

EL SALT METROPOLITÀ
Què és primer, l’ou o la gallina?
L’expansió de Barcelona a finals
del segle XIX i principis del XX,
que va suposar l’annexió de po-
bles com Gràcia o Sants a la ciu-
tat, va coincidir amb la posada en
marxa de la xarxa de tramvies.
Què va ser primer, el tramvia o la
construcció de la capital catalana
tal com la coneixem? Més enllà de
la pregunta, no és forassenyat dir
que, sense un sistema de comu-
nicació eficient, l’annexió dels
pobles del pla de Barcelona no
hauria estat possible.

D’una forma silenciosa, en
aquest inici del segle XXI estem vi-
vint un procés similar. L’arribada
del Trambaix i del Trambesòs
coincideix amb una altra expansió,
en aquest cas la del projecte me-
tropolità o de la Gran Barcelona. 

El 3 d’abril del 2004, tres dè-
cades després que els tramvies
pràcticament haguessin desapa-
regut de la ciutat, Barcelona tor-
nava a tenir raïls i vehicles que es
movien a cop d’electricitat. El
projecte, però, feia temps que

cuejava. Va ser el 1987 quan la
idea de recuperar el tramvia va
tornar a ressonar a Barcelona, en
el si de l’Entitat Metropolitana del
Transport, un organisme que es
troba en l’origen de la creació de
l’Àrea Metropolitana de Barce-
lona. A partir d’aleshores, els
passos per fer efectiu el retorn del
tramvia que, en un primer mo-
ment, només contemplava les
línies del Trambaix, és a dir, les
que van al Baix Llobregat, van ser
lents. Finalment, l’any 2000 es va

adjudicar l’obra a l’empresa Als-
tom i el 2001 es va aprovar am-
pliar el projecte al Barcelonès
Nord, amb el Trambesòs.

L’abril del 2004, doncs, en-
trava en funcionament el Tram-
baix, i el maig del mateix any ho
feia el Trambesòs. Es compleixen,
per tant, dues dècades d’ençà que
la ciutat va apostar de nou pel
tramvia. Actualment, aquest
transport enllaça, per una banda,
els municipis de Barcelona, l’Hos-
pitalet de Llobregat, Esplugues,

Cornellà, Sant Joan Despí, Sant
Just Desvern i Sant Feliu de Llo-
bregat i, per l’altra banda, Barce-
lona, Sant Adrià de Besòs i Bada-
lona. En total són sis línies, gairebé
30 kilòmetres de raïls i 56 parades.

Més enllà de l’efemèride, què
ha suposat per als municipis i la
ciutadania de la metròpoli la ir-
rupció d’aquest transport?

UN TRANSPORT EXITÓS
Pocs debats generen tant con-
sens. De fet, es pot dir que no hi ha

El Trambaix es va inaugurar l’abril del 2004, mentre que el Trambesòs ho va fer el mes de maig del mateix any. Foto: Tram

El 2004, després de tres dècades sense pràcticament tramvies a la ciutat,
Barcelona i la seva metròpoli van decidir posar en marxa el Trambaix i el
Trambesòs. Quan es compleixen dues dècades de la seva inauguració, 
el tramvia s’ha convertit en el transport públic més ben valorat al territori.

20anysdel transport
mésbenvalorat
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n Per allà on passa el tramvia gene-
ra satisfacció. Així ho indiquen les da-
des de l’Institut Metròpoli, que reve-
len que aquest mitjà és el més ben
valorat dels transports públics. Mal-
grat això, el tramvia de Barcelona
també ha generat un fort debat al
voltant de la seva unió per l’avinguda
Diagonal entre els seus dos ramals, el
situat al Baix Llobregat i el del Barce-
lonès Nord, entre la plaça Francesc
Macià i les Glòries. 
Un any després que els dos Trams

entressin en funcionament, el 2005,
el conseller de Política Territorial i Ob-

res Públiques de la Generalitat d’ales-
hores, Joaquim Nadal, va anunciar
que s’estava estudiant fer efectiva la
unió. La idea va ser aplaudida per
molts veïns, per l’Ajuntament de Sant
Adrià, per l’Associació per a la Promo-
ció del Transport Públic (PTP) i per la
mateixa empresa que opera el servei
de tramvia, Trammet. Aquesta darre-
ra assenyalava que unint les dues lí-
nies es podria doblar el nombre de
viatges, mentre que la PTP afirmava
que el consistori s’estalviaria 9 mi-
lions d’euros anuals.
No obstant això, en aquella època

l’Ajuntament de Barcelona i alguns
partits de dretes del consistori no es-
taven d’acord amb la unió perquè

creien que generaria problemes de
circulació al districte barceloní de l’Ei-
xample. El 2008, però, l’alcalde d’a-
quell moment, el socialista Jordi He-
reu, va convocar un referèndum no
vinculant sobre el projecte, a propos-
ta d’ERC. Aquell referèndum va ser el
principi de la fi de l’hegemonia del
PSC a Barcelona. L’opció A, defensada
pels socialistes i ICV, contemplava
unir els dos Trams fent de la Diagonal
un bulevard on els cotxes circularien
pel centre de l’avinguda; l’opció B era
pràcticament igual, però els cotxes
circularien pels laterals; i l’opció C era

“cap de les dues anteriors”. Amb una
participació de l’11% del cens, el 80%
dels votants es van decantar per l’op-
ció C, que era la que defensava Con-
vergència i Unió (CiU).
El projecte es desenterraria l’any

2015 amb l’entrada d’Ada Colau a l’al-
caldia i posteriorment amb l’aprova-
ció de la unió el 2019 al ple de l’Ajun-
tament. El 2022 es va iniciar la prime-
ra fase de construcció entre les Glò-
ries i Verdaguer, i actualment l’alcal-
de Jaume Collboni, que ha declinat
posar data a la finalització de les ob-
res, assegura que aquest juliol el pro-
jecte executiu de la unió entre Fran-
cesc Macià i Verdaguer –el pas abans
de les obres–estarà enllestit.

Una unió polèmica

debat. Segons dades de l’Institut
Metròpoli, el tramvia, amb un 7,8
sobre 10 de nota, és el mitjà de
transport públic més ben valorat
a l’àrea metropolitana de Barce-
lona. Tanmateix, si observem els
indrets que tenen estacions de
tramvia, la nota encara és millor.
A la primera corona metropoli-
tana, sense comptar la capital ca-
talana, la valoració és de 8. En can-
vi, als llocs que no estan afectats
per aquest mitjà de transport es
valora amb molta menys nota el
tramvia. A tota l’àrea metropoli-
tana, sense comptar-hi la prime-
ra corona, la nota és de 7,2, i a Bar-
celona, on només algunes zones
tenen tramvia, de 7,7. Dit d’una al-
tra manera: els municipis on hi ha
tramvia descobreixen que és una
bona solució per a la mobilitat.

Amb aquestes dades no cos-
ta d’entendre el moment dolç que
viu el tramvia pel que fa a les xi-
fres de viatges. El 2023, per ex-
emple, va batre tots els seus rè-
cords amb 31 milions de viatges,
gairebé 22 al Trambaix i més de
9 al Trambesòs. Això suposa 1,2
milions més que el 2019.

Des dels moviments socials a
favor del transport públic cele-
bren totes aquestes xifres. “Per
allà on passa el tramvia la po-
blació està molt contenta”, diu

l’integrant de l’Associació per a la
Promoció del Transport Públic
(PTP) Carlos Ortí. Des d’aques-
ta organització valoren aquests
20 anys de tramvia d’una forma
“molt positiva”, perquè han su-
posat “recuperar espai públic,
treure’l del que ocupen els cotxes
i millorar la qualitat ambiental i
el soroll de la ciutat”. Segons
Ortí, “a Barcelona, entre el 65%
i el 70% de l’espai està ocupat per
circular-hi en cotxe o per aparcar-
hi, i per això el tramvia permet re-
cuperar espai per posar-lo al ser-
vei públic”. En aquest sentit,
considera que aquest mitjà de
transport, “en comparació amb el
metro, té un preu més baix d’o-
bra, i el que costa fer un quilò-
metre de línies soterrades és el
que val fer-ne 10 de tramvia”. A
més, diu Ortí, “no implica des-
plaçaments verticals, i per això
està tan ben valorat”.

En aquest sentit, des de la
PTP critiquen durament els par-
tits que hi estan en contra i tot el
debat que la unió del Trambaix i
el Trambesòs ha generat. “El tram-
via no agrada a la dreta perquè, per
a ells, treu espai al cotxe, que és un
espai de llibertat”, diu Ortí. Alho-
ra, l’integrant de la PTP lamenta
que el PSC estigui tan instal·lat en
la idea de millorar el transport a

Pilar Díaz: “El Tram 
ha beneficiat l'economia
local connectant 
àrees comercials, 
d'oci i residencials,
fomentant el consum
local i impulsant, 
fins i tot, el turisme”

cop de metro. “Ho fa per acon-
tentar tothom: la ciutadania i el
lobbydel motor”, sentencia. 

PARLEN LES ALCALDESSES
Com ha impactat el tramvia en els
municipis metropolitans? Des
del diari Línia ens hem posat en
contacte amb dues alcaldesses so-
cialistes que hi tenen molt a dir:
Filo Cañete, de Sant Adrià de Be-
sòs, i Pilar Díaz, d’Esplugues. 

Ambdues valoren “molt po-
sitivament” l’arribada del tram-
via als seus municipis. “La nostra
és una ciutat molt ben comuni-
cada, i el Tram ha reforçat enca-
ra més la seva connexió, concre-
tament amb Badalona i Barcelo-
na”, diu Cañete. “L’arribada del
Tram va suposar un abans i un
després en la concepció de la
mobilitat sostenible, la vertebra-
ció de la ciutat i la interconnexió,
no només d’Esplugues, sinó d’u-
na part molt important del Baix
Llobregat amb Barcelona”, ex-
plica Díaz. 

Per a l’alcaldessa d’Esplugu-
es, a més, el tramvia significa una
aposta que va més enllà de la mo-
bilitat. Des de l’arribada d’aquest
mitjà de transport, assenyala
Díaz, la ciutat té “un aire més net”
i s’ha reduït “el trànsit rodat de ve-
hicles, configurant una ciutat

molt més amable i tranquil·la
per viure-hi”. Alhora, considera
que el Tram “ha beneficiat l’eco-
nomia local connectant àrees co-
mercials, d’oci i residencials, fo-
mentant el consum local i im-
pulsant, fins i tot, el turisme”.

Malgrat tot això, totes dues
creuen que el Tram pot continu-
ar creixent. Mentre que Díaz con-
sidera que hi ha “marge de millora
pel que fa a horaris, freqüència de
pas i interconnexions amb altres
mitjans de transport”, Cañete
afirma que “es pot augmentar el
nombre de combois per aconse-
guir un servei més àgil i ràpid que
sigui una alternativa al metro, a
l’autobús i al tren”. En aquest sen-
tit, afirmen que és “molt neces-
sària la unió” del Trambaix i el
Trambesòs perquè millorarà la
mobilitat metropolitana, “reduirà
la contaminació i farà més com-
petitiva tota la zona”. Alhora,
conclou Cañete, és una de les
pedres fonamentals per verte-
brar la regió metropolitana “faci-
litant el desplaçament de la ciu-
tadania en el territori de la Gran
Barcelona”.

“A Barcelona, entre 
el 65% i el 70% de
l’espai està ocupat per
circular-hi en cotxe o 
per aparcar-hi, i per
això el tramvia permet
recuperar espai públic”,
diuen des de la PTP

El 2008 es va fer un referèndum no vinculant perquè
la ciutadania expressés la seva opinió sobre la unió 

del tramvia: només va votar l’11% del cens

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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La Fundació Barcelona Comerç
continua el seu camí per aconse-
guir definitivament la Capitalitat
Europea del Comerç de Proxi-
mitat per a la ciutat. Es tracta del
projecte que l’entitat ha dirigit i
impulsat, juntament amb Vitrines
d’Europe i amb el suport de les ad-
ministracions, que col·locaria
Barcelona com la primera ciutat
capital del comerç local d’Europa
amb l’objectiu de protegir arreu
del continent aquest model tan ca-
racterístic barceloní i català i tam-
bé d’altres llocs europeus.

Així doncs, durant el mes de
març, Barcelona Comerç va fer
una ruta per diversos països
d’Europa per continuar expli-
cant el projecte i, alhora, parti-
cipar en diverses conferències so-
bre la situació actual i el futur del
comerç de proximitat.

BÈLGICA, EL CENTRE DE LA RUTA
La gira europea va començar el 7
i 8 març a la ciutat de Gant, a Bèl-
gica, on la delegació de l’entitat co-
mercial formada pel seu president,
Pròsper Puig, el director, Alfons
Barti, i el director tècnic del pro-
jecte de la capitalitat, Josep Xuri-
gué, van presentar la proposta a
tècnics dels principals ajunta-
ments europeus. “La trobada ens
va permetre fer relacions amb
aquests ajuntaments i conèixer els
seus models”, explica Xurigué a
aquesta publicació.

Gant només va ser la primera
ciutat belga que la comissió de Bar-
celona Comerç va visitar del país.
I és que l’11 de març van anar a
Brussel·les per participar en una
taula rodona organitzada per l’Or-
ganització de Cooperació i Des-
envolupament Econòmic  (OCDE)
per debatre sobre “la salut del pe-
tit comerç a les ciutats europees”,
segons comenta Xurigué. Durant
l’acte es va parlar sobre els indi-
cadors econòmics i socials que el

petit comerç necessita per mesu-
rar el seu impacte. En aquest sen-
tit, la delegació de Barcelona Co-
merç va exposar la necessitat d’as-
segurar “la formació, els oficis i el
relleu generacional al sector per re-
forçar la seva rellevància en el tei-
xit social dels barris i municipis”.

El 12 de març Xurigué també
va participar en la trobada de la

Comissió Europea a Brussel·les
amb els gairebé 300 representants
de tot l’ecosistema europeu, i on la
presidenta del Comitè de Peticions
del Parlament Europeu, Dolors
Montserrat, va posar en valor el
projecte de la capitalitat i la seva
contribució a la millora de la vida
a les ciutats, barris i municipis.

El darrer viatge va ser a Roma

el passat 20 i 21 de març a l’As-
semblea General d’Independent
Retail of Europe, una de les prin-
cipals entitats comercials inde-
pendents europees.

Així, amb aquest mes de gira
per Europa, Barcelona Comerç fa
un últim impuls per a la divulga-
ció del projecte de la Capitalitat
Europea, a més de fer xarxa.

El director del projecte de la Capitalitat Europea, Josep Xurigué, a Gant, Bèlgica. Foto: Barcelona Comerç

‘Sprint’ final per la capitalitat
» Barcelona Comerç ha fet una gira europea per explicar el projecte de la Capitalitat Europea del Comerç 
» L’entitat també ha participat en diverses xerrades sobre la situació del comerç de proximitat a Europa

Guillem Francàs
BARCELONA

Economia |Menys exigències per a les macrocuines
L'Ajuntament ha suavitzat les condicions per a la instal·lació de macrocuines,
supermercats fantasma i agències de paqueteria en totes les zones industrials
de la ciutat. Fins ara només es permetien algunes obertures a la Zona Franca.
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PROGRAMA4Les escoles poden ser una
mena de branca dels museus? Aquesta
pregunta es respon de forma afirmativa
gràcies a l’existència del programa Fora de
Reserves, una iniciativa que impulsen
l’Institut de Cultura de Barcelona (ICUB),
el Consorci d’Educació de Barcelona i el
MACBA. Aquest projecte aposta perquè els
centres educatius públics acullin de forma
temporal obres del fons d’art contempo-
rani de la ciutat creades per artistes en ac-
tiu a Barcelona.

Així doncs, el Fora de Reserves inclou
la instal·lació i l’exposició de les obres a
instituts i escoles, reconeix els centres
educatius com a espais expositius i tam-
bé com una extensió de la mateixa insti-
tució-museu. L’objectiu és posar la crea-
ció contemporània i el patrimoni artístic
de la ciutat a l’abast de tothom i provo-
car un diàleg entre els centres educatius,
els museus i els artistes.

Aquest curs, el programa, que va ar-
rencar el passat mes d’octubre, viu la
seva segona edició i hi participen quatre
centres educatius, tant d’educació primària
com de secundària. L’Institut Anna Giro-
nella de Mundet (Horta-Guinardó) i l’Es-
cola Ramon Casas (Sants-Montjuïc) par-
ticipen per segon any consecutiu en aquest
programa acollint les obres High Five Zara
composition01.ai (the Poignant), de Ru-
bén Grilo, i Arquetips esquelètics, de Mò-
nica Planes, respectivament. I s’hi han in-
corporat l’Escola Josep Maria de Sagarra
(Gràcia) i l’Institut Escola Tres Fonts de les
Corts (les Corts), on Jaume Pitarch i Isa-
bel Banal han instal·lat les seves obres
Sabó d’Alep i Al cistell.

La temàtica d’aquesta edició, tal com
expliquen els seus impulsors, gira al vol-
tant de “la idea de cos i la manera com
aquest està imbricat en una cultura capi-
talista i neocapitalista ferotge”.

‘Fora de Reserves’:
escoles fetes museu
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CULTURA POPULAR4Aquest 2024 es
commemoren els 600 anys de la pri-
mera referència escrita d’un gegant a
la ciutat i al món, que va aparèixer al
Llibre de les Solemnitats de Barcelo-
na, que inclou una explicació sobre la
presència municipal a la processó del
Corpus del 1424.

Per tal de celebrar aquesta efemèri-
de històrica s’han programat un seguit
d’activitats, que inclouen una exposició
itinerant que repassa la història ge-
gantera de la ciutat a través de fotogra-
fies actuals i històriques, acompanyades
d’un text que resumeix els moments àl-
gids d’aquests sis segles. També permet

repassar les dates més destacades a par-
tir d’un fris cronològic que compara les
fites de la ciutat amb les fites gegante-
res. Fins al 12 d’abril es pot visitar a l’Es-
pai Mercè Sala (estació de metro Dia-
gonal) i fins al 30 d’abril a l’Ateneu el Po-
blet, al barri de la Sagrada Família. És
una molt bona oportunitat per conèixer
de prop la història d’un dels grans tre-
sors de la cultura popular barcelonina.

En paral·lel, el 28 d’abril es farà el
primer gran acte de la celebració dels
600 anys amb la Trobada Nacional de
Gegants, que reunirà un total de 230
colles geganteres a l’Arc de Triomf. Els
gegants barcelonins encapçalaran la
commemoració, ja que el Corpus d’en-
guany també suposa els 600 anys del
Gegant de la Ciutat de Barcelona. 

Es commemoren 
600 anys de 

gegants a Barcelona

Titelles per a 
adults a l’Ateneu
Popular 9 Barris  

FESTIVAL4L’Ateneu Popular 9 Bar-
ris acollirà els dies 25, 26 i 27 d’abril
la desena edició del Ròmbic, el Festi-
val de Teatre de Titelles per a Adults
de Barcelona.

Es tracta d’una mostra d’un gènere
que en l’escena cultural barcelonina i ca-
talana no és gaire conegut, però que as-
pira a continuar creixent. Impulsat per
l’Associació Titellaire de Roquetes i
l’Ateneu Popular 9 Barris, el festival
aposta per promoure, a través d’a-
quest gènere artístic destinat a les per-
sones adultes, la sàtira, l’humor, la crí-
tica i l’erotisme, entre altres.

Les companyies protagonistes de l’e-
dició d’enguany seran La Court des Mi-
racles, Urmah, Zero en Conducta i Pe-
lele. El públic podrà gaudir de quatre es-
pectacles: Cecs, Los funestos esponsa-
les de Don Cristóbal, La Phazz i De bes-
tiae e humani.

La desena edició del Ròmbic signi-
ficarà un pas més en la consolidació d’u-
na trobada artística pensada, creada i es-
cenificada, tal com afirmen des de la
seva organització, “des del mateix cen-
tre de la perifèria barcelonina” i amb
una mirada cultural d’arrelament i de
transformació social.

Foto: Ateneu Popular 9 Barris

Culturade Barri Memòria | EcoMuseu Urbà Gitano
Al carrer de la Cera del Raval hi ha l’EcoMuseu Urbà Gitano 

de Barcelona, que es pot visitar de dilluns a divendres. L’espai
impulsa la recopilació de la memòria oral i visual del poble gitano.

Una exposició fotogràfica
itinerant repassa la història
gegantera de la ciutat 
i els seus moments àlgids

La Mostra Fotogràfica del Clot-Camp de
l’Arpa, FotoClot, arriba a la seva 23a edició 
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Farinera del Clot tornarà a acollir, a par-
tir del 3 de maig, una nova edició de la
Mostra Fotogràfica del Clot-Camp de
l’Arpa, FotoClot. La cita fotogràfica cele-
brarà enguany la seva 23a edició i s’a-
llargarà fins al pròxim 1 de juny.

En aquesta ocasió, la mostra foto-
gràfica, que està organitzada pel Grup Fo-
togràfic Sant Martí, tindrà com a temà-
tica el mateix edifici de La Farinera del
Clot, ja que enguany celebra el 25è ani-
versari. Això farà que les fotos del concurs
hagin de ser sobre espais, punts de vista
i racons inèdits de l’edifici. Una modali-
tat que arriba després que el 2023 les
apostes temàtiques fossin la fotografia de

carrer, d’una banda, i la temàtica lliure,
de l’altra. 

QUATRE DIES DE FESTA
En paral·lel, La Farinera del Clot celebra-
rà el seu 25è aniversari el mes de maig amb
una programació especial que tindrà lloc
entre els dies 8 i 11. L’equipament, de ges-
tió ciutadana, es va inaugurar el 1999 i al
capdavant hi té la Federació d’Entitats del
Clot-Camp de l’Arpa (FECCA).

D’altra banda, aquest mes d’abril La
Farinera organitza el dia 27 d’abril el setè
Concurs internacional de literatura ràpida
de la plaça de les Glòries. Consisteix a es-
criure un relat en 90 minuts a partir de
tres paraules clau. 
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Esports Waterpolo | El CN Sant Andreu rep el CE Mediterrani 
El conjunt de Javier Aznar rebrà el pròxim dissabte 13 d’abril el CE Mediterrani, en partit

corresponent a la 18a jornada de la Divisió d’Honor femenina. El CN Sant Andreu hi
arribarà després de la victòria per 9-18 contra el CD Natación Boadilla del passat dia 6. 

Al camp descobert de futbol 7 de
la Zona Esportiva de la Mina, a
Sant Adrià de Besòs, fa un vent
molt fort i Lola Santiago aprofita
gairebé al màxim la caputxa de l’a-
bric. “Soc dona, gitana i m’encanta
el futbol, i ningú m’impedirà que
gaudeixi de la meva passió. Des de
petita he practicat aquest esport a
l’escola i al carrer, i no m’impor-
tava ser l’única nena ni m’afecta-
ven els comentaris que em fessin.
Així que no pots ni imaginar-te
l’orgull que sento de formar part
d’un equip de gitanes”, confessa.

El CF Tramontana, que com-
peteix al grup 4 de futbol 7 ama-
teur, és el primer equip federat
amb jugadores d’ètnia gitana de
l’Estat. “Hi ha qui ens diu que,
com que som gitanes, hauríem
d’estar casades amb 16 anys o
que robarem les pilotes… Ar-
rosseguem molts estigmes que
cal erradicar”, afegeix la Lola.

A Samara Leria les bajanades
també li entren per una orella i
li surten per l’altra. “De petita ju-
gava a futbol, però quan em
vaig fer gran vaig deixar-ho per-
què em feia vergonya. Ara gau-
deixo entrenant-me i compe-
tint amb un grup especial que es
fa estimar”, afirma satisfeta.

L’entrenadora Elisabeth Na-
varlaz arriba a les instal·lacions
acompanyada de les seves filles,
l’Eli i la Valeria, a qui ha anat a
recollir a l’escola. “Tant de bo al-
guna d’aquestes jugadores arribi
lluny. Seria un orgull que ho
aconseguís una futbolista gita-
na i de la Mina”, desitja, en
veu alta, Navarlaz, que no va te-
nir la sort de jugar en un equip
del barri –perquè no n’hi havia–
i va haver de fer-ho al CE Sant
Gabriel o al Bon Pastor.

LA FUNDACIÓ 
L’alma mater del projecte és
Toni Porto (Jerez de la Fronte-
ra, Cadis, 1967), que, a finals dels
80, va aterrar a la Mina. Al bar-
ri es va enamorar de l’Adela,
amb qui ha tingut tres fills (el
Manolo, el Jose i l’Antonio). És
avi de nou nets. Quan el Mano-
lo i el Jose jugaven, amb totes les
despeses pagades, al CF Damm,
Porto va decidir fundar el CF
Tramontana perquè els amics
dels fills també tinguessin l’o-
portunitat de jugar a futbol.

Han passat 24 anys i Porto
conserva intacta la passió i l’esperit
altruista. Li brillen els ulls parlant
de l’entitat: “En aquest club edu-
quem a través de l’esport, no ac-
ceptem les paraulotes ni que s’em-
pipin per ximpleries i estem pen-
dents que els nens i les nenes va-
gin al col·legi. Si no ho fan, saben
que no podran continuar amb
nosaltres”. L’entitat ha canviat i
canvia moltes vides.

“El cinema quinqui, com el
d’El Torete o El Vaquilla, no va
ajudar gens el barri, on, com a tot
arreu, hi ha gent bona i gent do-

lenta”, denuncia Porto, actor que,
des del seu debut a El último bai-
le de Carmen Amaya, ha sortit a
sèries com Al otro lado, de Berto
Romero, o a pel·lícules com El Rei
Peret, el seu últim rodatge.

L’extrem Ester Gómez po-
drà presumir tota la vida d’haver
estat la primera golejadora del
primer equip federat amb juga-
dores gitanes de l’Estat, en el
triomf contra el CF Valldoreix (4-
1), el 7 d’octubre del 2023. Gó-
mez, que desprèn lideratge i se-
guretat, recorda com fa temps els
nens anaven a buscar-la a casa
perquè anés a jugar a futbol amb
ells. “A mi, que era una nena!
Sempre he estat enamorada del
futbol, que és ple de valors com
el respecte o la humilitat, i que et

pot regalar una gran família. El
millor d’aquest equip és que
cada una aporta una peça que ens
complementa”, enraona Gómez.

És un grup en creixement,
perquè hi ha noies que no havien
jugat mai a futbol o ho havien fet
poc. Creat el setembre passat, l’e-
quip ha guanyat en confiança a
la gespa i en complicitat entre les
jugadores que, en paraules de
l’entrenadora, “necessiten ges-
tionar més les emocions i, a poc
a poc, també llegir les situa-
cions millor”. Sap com moti-
var-les, exigir-les i felicitar-les.

Els progressos són evidents.
A la primera volta van perdre per
7-1 contra la UE Rubí, a qui el
passat 13 de gener van superar
per 4-3 i contra qui havien d’ha-
ver començat el curs. El CF Tra-
montana va haver d’ajornar el
partit perquè no tenia prou di-
ners per pagar les fitxes.

El cost de les fitxes federades
va de 120 a 130 euros i l’arbitratge
costa entre 70 i 80. L’ajuda de l’A-
juntament de Sant Adrià de Be-
sòs cobreix escassament la quar-
ta part del pressupost anual del
CF Tramontana, que té tres equi-
ps federats (el futbol 7 femení
amateur i un benjamí i un aleví
masculins). “Necessitem que al-
guna empresa ens esponsoritzi.
Aquest és un barri amb moltes
necessitats i els nens i nenes no
paguen quota, més aviat una
quantitat simbòlica, i si un mes
les famílies no poden pagar, ho
acabo posant jo”, exposa Porto.

Emilia Moreno no perd el ca-
risma ni amb dècimes de febre:
“A mi l’esport mai m’havia cridat
l’atenció i em feia mandra. Si vo-

lia sortir a córrer, em vencia el
fred. L’any passat vam encetar
un projecte per fer esport al
barri i ens vam acabar centrant
en el futbol, que ara m’encanta”,
confessa Moreno. Aquell equip
va ser l’embrió del futbol 7 ama-
teur del CF Tramontana, que
s’ha creat gairebé des de zero.

MOLT EMPÀTICA
Des que Alejandra Martín va co-
mençar a xiular partits és molt més
empàtica amb el col·lectiu arbitral
com a jugadora. Abans s’empipa-
va més quan li feien una falta. “Ara

em tranquil·litzo perquè sé que no
és agradable que et qüestionin una
decisió. Qui xiula només té dos ulls
i se li poden escapar detalls. A més,
si l’àrbitre no t’ha assenyalat la fal-
ta, no ho farà per molt que et quei-
xis”, exposa l’Alejandra.

La seva germana bessona,
Claudia Martín, és una enamora-
da del futbol i del ball, i mai s’a-
vorreix. És pura energia: “M’en-
canta compartir el que sé. Crec que
tinc traça ensenyant, i per això vull
ser professora. Ah, i per què no, ac-
triu de Hollywood… [Riem]”.

Alison Medina somriu amb
els ulls i es retrata com una
“extravertida molt boja” que
està enamorada de l’esport: al
seu país, Honduras, ha practicat
bàsquet, futbol i boxa. “No m’ha

costat gaire adaptar-me a aquest
grup i a les companyes, que són
molt amables i molt bones per-
sones i jugadores”, comparteix.

Medina va anar a provar a
l’equip convençuda per la seva
amiga Manuela Galvis. La co-
lombiana té un gran poder de
persuasió. “Quan jugava a l’At-
lético Nacional vaig patir tres es-
quinços de turmell, tots tres a
l’esquerre, i em van dir que no
podria tornar a jugar. Fa poc
m’han fet proves i la doctora em
va assegurar que ja estic curada.
Soc molt feliç”, celebra Galvis.

Laia Ramos se sent “lliure” ju-
gant a futbol. El pare, entrenador,
li ha transmès la passió per
“aquest esport tan bonic”. “Des
de ben petita he vist partits i amb
10 anys vaig començar a jugar al
col·legi. A molts companys els va
sorprendre veure’m amb unes
botes de futbol només perquè era
una nena”, recorda la Laia.

“Tinc ansietat, i conviure i
esforçar-me amb les compa-
nyes fa que estigui més activa,
no pensi tant, desconnecti i em
superi a mi mateixa. Aquest
grup és terapèutic”, agraeix la
defensa Jessica Ortega.

A l’últim fitxatge, Yamila
Piedra, li encanta defensar, i els
seus ulls, molt ràpids, es queden
amb el detall més petit: “M’hau-
ria encantat començar la tem-
porada, però no ho vaig poder
fer. L’espera se m’ha fet llarga”.

Comença l’entrenament i al
camp hi ha David Ramos, l’al-
tre entrenador, que sembla in-
esgotable i va d’un lloc a un al-
tre: “Vull que la pilota vagi de
pressa… Així, així… Què busco?
Qualitat, qualitat i qualitat!”.
“Som-hi, som-hi! Aquest és el
camí!”, intervé la tècnica Elisa-
beth Navarlaz.

Després de jugades assajades
i d’un bon nombre d’exercicis,
acaba l’entrenament. Algunes ju-
gadores, però, continuen corrent
i jugant una bona estona, abans
d’acomiadar-se alegres i esgota-
des. És quan Ramos, ja més tran-
quil, enraona sobre el full de ruta:
“La intensitat és el més important
d’un entrenament, on cal deixar-
se l’ànima i estar amb els ulls i les
orelles ben oberts. Sé que de ve-
gades algunes jugadores em mi-
ren i pensen que soc un exagerat.
Jo només vull que creixin dins i
fora del camp, i això les farà gau-
dir encara més”. Les jugadores fru-
eixen a la gespa. Ja no s’entrenen
dos dies a la setmana, sinó tres.

Toni Delgado
BARCELONA

Golejada als estigmes
» El CF Tramontana, del barri de la Mina, és el primer equip federat amb jugadores gitanes de l’Estat    
» “Soc dona, gitana i m’encanta el futbol, i ningú m’impedirà que en gaudeixi”, diu Lola Santiago

El cos tècnic i algunes jugadores del CF Tramontana, a la Mina (Sant Adrià de Besòs). Foto: Toni Delgado

Toni Porto va fundar
l’entitat perquè els
amics dels seus fills
juguessin a futbol

L’Ajuntament de Sant
Adrià de Besòs  “cobreix
escassament la quarta
part del pressupost”
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En un petit poble de València de l'Espanya
franquista, dos mestres, la Isabel i la Car-
men, s'enamoren l'una de l'altra. La seva
relació, impossible als ulls de la societat, es
veurà obstaculitzada pels prejudicis de la
família d’una d’elles i per tota una època
fosca d'opressió cap al col·lectiu LGTBIQ+.
Està inspirada en fets reals i es pot veure
fins al 29 d’abril al Teatre Condal.

Teatre

Una llum tímida
Àfrica Alonso

La banda ebrenca Xeic! presenta un tre-
ball de cinc cançons inèdites per celebrar
els seus 15 anys de trajectòria. Amb
aquest disc, el grup posa fi a la seva car-
rera musical. Les cançons combinen rit-
mes antics i més moderns com els de la
música electrònica, però, a la vegada,
mantenen l’estil propi de tons festius que
tant caracteritza la banda.

Música

El film narra la història de la Candela, que
després d'un divorci traumàtic i inespe-
rat perd la feina en un col·legi d'elit. Da-
vant les circumstàncies, comença a fer
classes al seu antic institut, a estudiants
amb problemes d'integració que acaben
sent campions d'Espanya d’escacs. Els pro-
tagonistes són Alexandra Jiménez, Ma-
ría Ádanez i Francesc Orella.

Pelis i sèries

Menudas piezas
Nacho G. Velilla

15 anys
Xeic!

XV Festival Mutis 2024
La 15a edició del Festival Mutis de teatre emergent i de nova
creació s’està celebrant a Barcelona des del 3 fins al 21 d’a-
bril. Hi participen una trentena de companyies en vies de

professionalització que hi porten propostes alternatives com
teatre breu i lectures dramatitzades. Es tracta, per tant, d’un
esdeveniment que es constitueix com una plataforma d'ex-
hibició de noves veus, i que acompanya i impulsa el talent

emergent. Els espais de la Fabra i Coats i els Lluïsos de Gràcia
tornen a ser els escenaris principals de la proposta, que in-
corpora tres dies de microteatre a Santa Coloma i Montjuïc.

J E A N  P A U L  G A U L T I E RQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La guionista Elisenda Pineda ha publicat
aquesta obra en clau d'humor sobre la
llengua catalana amb il·lustracions de Kap,
el pseudònim de Jaume Capdevila. Es
tracta d’un repàs de la història de la
llengua catalana des dels seus orígens fins
a l’actualitat, a través del personatge de
la Norma, creat el 1982 per la Generalitat
en una campanya de promoció del català.

Llibres

La Catalana Llengua
Elisenda Pineda

|Sons of Valhalla
És un joc d'estratègia i acció per a ordinador, protagonitzat per vikings.
Consisteix a construir bases i organitzar lluites entre diferents guerrers.
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El dissenyador de moda francès Jean Paul Gaul-
tier (Bagneux, 1952) ha estrenat a Barcelona l'es-
pectacle biogràfic Fashion Freak Show, que es
podrà veure del 4 al 21 d'abril al Teatre Coli-

seum. A mig camí entre el cabaret i la comèdia
musical, el muntatge ret un homenatge als dar-
rers 50 anys de la cultura pop i la moda france-
sa, repassant la seva infància fins a l’actualitat.
Dijous 4 d’abril s’estrenava amb la presència del
mateix dissenyador, reconegut per ser una de
les grans figures mundials de la moda. Gaultier
ha vestit figures tan destacades com Madonna
o Lady Gaga, ha llançat col·leccions de roba pre-
miades, tant d’alta costura com de cultura urba-
na, ha fet perfums, ha creat exposicions i també
ha participat en pel·lícules. Ara també s’obre la
porta al món de l’espectacle, amb aquest show
que passarà per les grans capitals europees.

Famosos

Ser un dels millors dissenyadors del món
Ha vestit celebrities i ha creat col·leccions de roba reconegudes

Ha inagurat un espectacle a Barcelona
És un show biogràfic que repassa la seva carrera

Felicitacions pel muntatge
Els usuaris destaquen la posada en escena de l’espectacle
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

POBRESA

Les dones són molt vulnerables perquè
assumeixen bona part de les feines de casa  

SÍMPTOMES

DONES

OCI

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT MENTAL
Un estudi de l’Agència de Salut Pública de Barcelona alerta sobre
una pobresa que fins ara no ens cridava l’atenció: la de temps.
Els pobres de temps són els individus que dediquen més de 67
hores setmanals a la suma del treball remunerat i no remunerat,
és a dir, el treball fora de casa i les tasques domèstiques o rela-
cionades amb les cures. Per descomptat, les dones són les que
tenen més probabilitats de patir aquesta pobresa de temps, que
afecta decisivament la nostra salut mental.  
Dedicar més temps a l’oci ens permetria no només ser més

feliços, sinó millorar la qualitat de vida. I no es tracta d’ocupar el
temps a les xarxes socials, sinó de disposar de temps per enge-
gar projectes personals estimulants, participar en la vida pública,
practicar esports o consumir cultura. Però per disposar d’aquest
temps valuós cal reconèixer el treball de cures no remunerat i
disposar de serveis públics assequibles, segons l’estudi. 
Mentre no arriben aquestes iniciatives públiques, cal fer èm-

fasi en la necessitat de repartir les tasques fora de la feina i obli-
gar-nos a trobar cada dia una estona de temps per a nosaltres, ni
que sigui per preveure futurs trastorns mentals.    

L’oci és una bona teràpia mental 

Els pobres temporals treballen més de 67
hores entre la feina i les tasques domèstiques 

Les claus

La pobresa mental es reflecteix en la mala
qualitat del son i la poca activitat física 

Les activitats d’oci són necessàries per garantir 
la qualitat de vida de les persones treballadores 
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Ametlles, avellanes, nous, nous de
macadàmia, nous del Brasil, festucs,
anacards, castanyes, pinyons o ca-

cauets. Existeix una llarga llista de fruita
seca i, encara que sovint s'han demonit-
zat pel seu elevat contingut calòric i per-
què es diu que engreixen, aquests aliments
són molt saludables per a la teva salut. Ho
sabies? Sí, es tracta d’un fals mite i te’l des-
muntem a continuació!

Habitualment, la fruita seca es consi-
dera un aliment molt calòric, ja que 100 g
aporten entre 550 i 650 kcal. De totes ma-
neres, si ens referim a la quantitat diària
recomanada, que és aproximadament de
35 g, parlem d'unes 160 kcal. Per tant, en

el context d'una dieta saludable la fruita
seca no engreixa.

Així mateix, els greixos que tenen
aquests aliments són cardiosaludables i
contribueixen a un envelliment saluda-
ble. A més, el consum de fruita seca pre-
senta molts altres beneficis per a l’orga-
nisme: un elevat contingut de proteïnes
i minerals, així com de vitamines, anti-
oxidants i fibra. 

Amb relació al seu consum, es reco-
manen entre 3 i 7 racions, d'uns 35 g, de
fruita seca a la setmana, i la millor manera
de consumir-la és crua o lleugerament tor-
rada, però sense sal. A Ametller Origen
elaborem la fruita seca de manera arte-
sanal, torrant-la amb llenya d’alzina i
roure procedent de boscos sostenibles per
aconseguir un producte saludable i dife-
rencial amb el màxim sabor i nutrients.

Finalment, i pel que fa al moment ideal
per consumir fruita seca, qualsevol hora del
dia és bona per menjar aquest aliment tan
saludable, però si hem de triar, és perfec-
te per menjar amb un iogurt al matí, un gra-
pat a mig matí o per berenar.

La fruita seca engreixa?
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